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وزارت صمت در نامه ای به گمرک جمهوری اســامی ایران 
شرایط جدید صادرات و واردات را اعام کرد. 

به گزارش کنفدراســیون صادرات ایران وزارت صمت در نامه ای به 
گمرک ایران شرایط جدیدی را برای صادرات و واردات اعلام کرده است.
در این نامه خطاب به میراشرفی؛ رئیس کل گمرک جمهوری اسلامی 

ایران آمده است:
احتراماً با توجه به ضرورت برنامه ریزی برای مدیریت تولید و تنظیم 
بازار و نیز ارتقاء کیفیت محصولات صادراتی، مقتضی است ضوابط ذیل 

برای کالاهای اعلام شده اعمال و به گمرکات اجرایی ابلاغ گردد.
1(کلیه محصولات کشــاورزی، میوه وتره بار و محصولات غذایی که 

صادرات آن مجاز می باشد با شرایط زیر صادر می شوند:
الف: محموله های صادراتی میوه و تره بار و محصولات غذایی صرفاً در 
گمرکات استانی پس از صدور گواهی قرنطینه و تأیید و ارزیابی ضوابط و 
شاخص های بسته بندی توسط همکاران وزارت جهاد کشاورزی و گمرکات 

کشور می بایست اظهار شود.
ب: این محصولات در گمرکات مرزی کشور ارزیابی، اظهار و پلمب 

نمی گردد و گمرکات مرزی صرفاً معبر خروج کالاهای مذکور هستند.
ج: صادرات محصولات غذایی صرفاً توســط واحدهای تولیدی و یا 
نماینده رسمی ایشان مجاز می باشند. )فقط با کارت بازرگانی صاحبان 

واقعی کالا و یا نماینده رسمی ایشان(
2( صــادرات کالای DOP تحت ردیف تعرفه 29173200 از تاریخ 

139۸/3/1 ممنوع می باشد.
3(صادرات گندم ممنوع می باشد.

4( صــادرات کالای BOPP تحت ردیف تعرفه 39203020 پس از 
تأیید معاونت امور صنایع با لحاظ اولویت تأمین نیاز داخل و مازاد تولید 

مجاز می باشد.
5( صــادرات کالای زغال قالبی تحت ردیــف تعرفه 44029000 
مشروط به تأیید ســازمان ملی استاندارد، مبنی بر فرآوری محصول از 

داخل مجاز می باشد.

شرایط جدید صادرات و واردات 
اعلام شد

سرویس اقتصادی- 
رئیس کل بانک مرکزی با بیان این که ســامانه ارز نیمایی 
به هیچ وجه حذف نمی شود گفت: بازار متشکل ارزی فعا در 

مرحله پایلوت قرار دارد.
عبدالناصر همتــی در خصوص اعلام خبری مبنــی بر حذف ارز 
نیمایی، اظهار داشت: حذف سامانه نیما از مبادلات ارزی به هیچ وجه 
صحت ندارد و حتی تاکید شده که صادرکنندگان 50 تا 60 درصد ارز 
حاصل از صادرات خود را در ســامانه نیما عرضه کنند. در حال حاضر 
سامانه نیما محور تبادل ارزی تجارت ارزی کشور است و به هیچ وجه 

حذف نمی شود.
وی درباره تشــکیل بازار متشکل ارزی نیز به خبرگزاری خانه ملت 
گفت: در این راستا شرکتی ایجاد و مدیرعامل آن نیز انتخاب شده است 
و در حــال حاضر فعالیت های این بازار در مرحله پایلوت قرار دارد که 

پس از اتمام این مرحله فعالیت رسمی بازار آغاز می شود.
گفتنی است، پس از مطرح شدن بازار متشکل ارزی به عنوان راهکار 
جدید بانک مرکزی در زمینه کنترل نرخ ارز و بومی سازی قیمت گذاری 
نرخ دلار، این گمانه تقویت شد که احتمالا به سمت نظام ارز تک نرخی 

و حذف نرخ هایی به جز نرخ بازار متشکل، حرکت خواهیم کرد. 
چنانچه پیش از این هم تخصیص ارز دولتی )4200 تومانی( هم تا 
حد قابل توجهی کاهش یافت و نرخ نیمایی )که حدود 10 هزار تومان 
است( جایگزین آن شد تا یک نرخ از میان نرخ های موجود ارز، کم رنگ 
شده و زمینه حذف آن فراهم شود. به عنوان نمونه، در اواخر فروردین 
ماه، مدیرکل دفتر برنامه ریزی تأمین، توزیع و تنظیم بازار وزارت صنعت 
از حذف ارز 4200 تومانی برای واردات گوشــت خبر داد و اعلام کرد 
هدف هیأت وزیران از مصوبه واردات گوشــت قرمز با ارز نیمایی کمک 

به افزایش تولید داخل است. 
پــس از این اعلام این خبر نیز، معاون توســعه بازرگانی و صنایع 
کشاورزی وزارت جهاد کشــاورزی اعلام کرد: ارز دولتی با نرخ 4200 
تومانی برای واردات گوشت قرمز، کره، حبوبات و چای حذف شده است 
و از ارز نیمایی برای واردات آنها اســتفاده خواهد شد. در برخی کالاها 
هم که تخصیص ارز دولتی به آن ها حذف شده تغییرات قیمتی خاصی 
)اعم از کاهش یا افزایش به وجود آمده( چه اینکه قیمت گوشت تقریبا 
کاهش یافته و از ســوی دیگر، براســاس گفته دبیر ستاد تنظیم بازار، 

موجب افزایش قیم کنسرو تن ماهی شده است.   
با تمام این اوصــاف، اظهارات جدید رئیس بانک مرکزی حاکی از 
این واقعیت است که سیاست این بانک در زمینه ارز نیمایی، مانند ارز 
دولتی نبوده و قرار نیست ارز نیمایی وارد مراحل حذف شدن بشود.  

ضمن اینکه با توجه به حذف ارز دولتی برای واردات برخی کالاهای 
اساسی و جایگزین شدن ارز نیمایی با آن، احتمال اینکه بانک مرکزی 
ارز نیمایی را هم حذف کرده و واردات کالاهای اساســی با ارز آزاد )یا 

نرخ بازار متشکل( صورت بگیرد ضعیف به نظر می رسد.

رئیس کل بانک مرکزی:

ارز نیمایی به هیچ وجه 
حذف نمی شود

نماینده گروه مدلل در اســتان خوزستان با تاکید بر این که 
ارتباط ما با آیت ا... مکارم شیرازی شایعه است، اعام کرد هیچ 

گونه فعالیت در بخش شکر کشور نداریم. 
حمید اســماعیلی در گفت وگو با خبرگزاری تســنیم اظهار داشت: 
آقای مهرفرد معاون وزیر جهاد کشاورزی به گروه مدلل اعلام کرد باید 
قیمت ها را اعلام کنیم و کالاها باید فروخته شود، به این دلیل که تنظیم 
قیمت در بازار به گونه ای نباشــد تا دیگر صاحبان کالا بتوانند قیمت ها 

را افزایش دهند.
وی افزود: قیمت کالا به موجودی انبارهای گروه مدلل بستگی دارد، 
به محض آن که این موجودی به کمترین حد ممکن برسد دیگر صاحبان 
کالا قیمت ها را افزایش می دهند، چون احساس می کنند ما دیگرابزاری 
برای کنترل قیمت در بازار در اختیار نداریم، این در حالی است که آقای 

مدلل با تمام توانش کالا وارد کشور کرده است.
نماینده گروه مدلل همچنین با بی اساس خواندن ارتباط گروه مدلل 
با آیت ا... مکارم شــیرازی، گفت: گفته شــده که آقای مدلل داماد آقای 
مکارم شیرازی است که دفتر آیت ا... مکارم شیرازی رسما اعلام کرد به 
این شایعات پایان دهید و هیچ نسبت سببی و نسبی با ایشان وجود ندارد.
اســماعیلی ادامه داد: گفته می شود گروه مدلل بیشترین ارز دولتی 
را دریافت کرده است، این موضوع درست اما ما کالای آن را وارد کشور 

کرده ایم؛ آمار و ارقام این را می گوید.
وی با بیان این که مقامــات دولتی این موضوع را می دانند و برخی 
رسانه ها شلوغ کاری کرده اند، اضافه کرد: اگر سیاست های دولت و تحریم ها 

نباشد ما توان تامین کل کنجاله مورد نیاز کشور را دارد.
نماینده گروه مدلل با تاکید بر این که اگر گروه مدلل نباشد تنظیم 
بازار به هم می ریزد، هرگونه فعالیت در بخش شکر کشور را تکذیب کرد 
و گفت: هم اکنون در استان خوزستان 12 انبار تحت اجاره گروه مدلل 

است که ظرفیت نگهداری 400 هزار تن غلات و روغن خام را دارد. 
اســماعیلی با بیان این که دپو غلات در بندر امام به صورت ســنتی 
انجام می شود، افزود: در هیچ کجای دنیا نمی توانید ببینید با استفاده از 

لودر هر شبانه روز 30 هزار تن غلات در انبارها دپو می شود.
وی با بیان این که با سازمان بنادر و دریانوردی قرارداد 20 ساله برای 
اجاره  انبارها در بندر امام خمینی )ره( داریم،  افزود: 17 سال از این قرارداد 

گذشته و سه سال آن باقیمانده است.

نماینده گروه مدلل:

هیچ فعالیتی 
در بازار شکر نداریم

برخی از کارشناســان بازار نفت معتقدند 
که وقوع هرگونه درگیری یا رویارویی نظامی 
می تواند تأثیرات شــدیدی بر اقتصاد جهانی 
به دنبال داشته باشــد و قیمت نفت را به ۲۰۰ 

دلار در هر بشکه برساند.
بهروزی فر، کارشناس حوزه انرژی با بیان اینکه 
امیدوارم که جنگ نه تنها بین ایران و آمریکا بلکه بین 
آمریکا و عربستان نیز رخ ندهد، گفت: هر اتفاقی که در 
منطقه بیفتد دامن تمام کشورهای منطقه را خواهد 
گرفت و پیش بینی من این است که اگر اتفاقی بیفتد 

قیمت نفت به راحتی تا 200 دلار افزایش می یابد.
وی با اشاره به سوابق تاریخی در این حوزه، اظهار 
کرد: در زمان جنگ ایران و عراق حدود پنج میلیون 
بشکه نفت از بازار خارج شد و همین مسئله موجب 
شد که قیمت نفت حدود چهار برابر افزایش یابد و به 
سقف 44 دلار برسد که اگر ارزش آن را به زمان حال 

بسنجیم بالاتر از 150 و 200 دلار است.
این کارشناس حوزه انرژی با تاکید به اینکه اگر 
جنگی صورت گیرد چندان دور از ذهن نیســت که 
با افزایش قیمت نفت مواجه شــویم، ادامه داد: باید 

در نظر گرفت که منطقه خاورمیانه بیشترین ذخایر 
نفت دنیا را دارد و حجم قابل توجهی از تجارت نفت 
دنیا از تنگــه هرمز و خلیج فارس می گذرد؛ لذا اگر 
اتفاقی بیفتد، قیمت نفت به شــکل غیرمنتظره ای 

افزایش می یابد.
بهروزی فر با بیان اینکه وقوع جنگ به نفع هیچ 

کدام از کشــورهای حاشــیه خلیج فارس نیست، 
تصریح کرد: در صورت وقوع جنگ، با توجه به اینکه 
روسیه از آتش دور است و حجم قابل توجهی تولید 
و صادرات دارد، می تواند بازار را در دست بگیرد و عملًا 
تحریم های آن هم به طور خودکار حذف خواهد شد. 
در آن صورت حتی عربستان سعودی با اینکه می تواند 

بخشی از صادرات را از خلیج فارس و غرب کشورش 
انجام دهد، بازهم از این ماجرا ســودی نخواهد برد 

چراکه این جنگ دامن آنها را هم خواهد گرفت.
بر اساس این گزارش، تولیدکنندگان عمده عضو 
اوپک در منطقه حاشیه خلیج فارس حدود 20 درصد 
از نفت جهان را از طریق تنگه هرمز تأمین می کنند 
که خلیج فارس را به بازارهای جهانی متصل می کند. 
این تنگه که در باریک ترین قســمت خود 34 مایل 
عرض دارد، بین ایران و عمان واقع شــده است و در 
صــورت وقوع هرگونه جنگــی در منطقه، این آبراه 

حیاتی به راحتی قابل مسدود شدن است.
حمل نفت از طریق این تنگه حتی بدون شلیک 
یک گلوله به نفتکش های عبوری هم می تواند متوقف 
شود. اگر شرکت های بیمه کننده کشتی ها احساس 
کنند که یک ریسک قریب الوقوع حمله به یک تانکر 
نفتکش در منطقه وجود دارد، یا پوشش بیمه ای خود 
را تعلیق می کنند یا نرخ بیمه کشتی های عبوری را 
به شکل فوق العاده ای بالا خواهند برد. در این وضعیت، 
کشتی داران ممکن است تصمیم بگیرند تا زمانی که 

اوضاع آرام شود، نفتی از این مسیر ترانزیت نکنند.

کارشناس انرژی پیش بینی کرد

نفت 200 دلاری با وقوع هرگونه درگیری در خلیج فارس

مدیر کل دفتر سرمایه گذاری و اقتصاد مسکن 
گفت: هم اکنون از واحدهای بالای ۱۵۰ متر در 

بحث اجاره بها، مالیات دریافت می شود.
عباس فرهادیه در گفت وگو با خبرگزاری تسنیم، 
درباره وضعیت دریافت مالیات از اجاره بها اظهار کرد: 
در بحث کنترل بازار اجاره بها از ظرفیت های وزارت 
راه و شهرســازی اســتفاده خواهیم کرد. مهمترین 
موضوعی که ما به دنبال آن هســتیم بحث ابزارهای 
تشویقی مالیاتی برای موجران است. در حال حاضر 
برای واحدهای بالای 150 متر بر اساس قانون مالیات 

بر اجاره، مالیات دریافت می شود.
مدیر کل دفتر ســرمایه گذاری و اقتصاد مسکن 
با تاکید بر اینکه روی این موضوع در حال بررســی 
جامع هســتیم، گفت: واقعیت آن اســت که باید از 
مشوق های مالیاتی برای بازار اجاره بها استفاده کنیم 

و تنبیه کارآیی نخواهد داشت.
فرهادیه با تاکید بر اینکه به دنبال برقراری تعادل 
در بازار اجاره بهای مســکن کل کشور هستیم افزود: 
در حال حاضر نه مستاجران و نه موجران نمی دانند 
میزان افزایش نرخ اجاره بها چقدر است. ما شاخص های 

این افزایــش را تهیه خواهیم کرد که از جنس تورم 
عمومی است.

وی بیان کرد: میزان افزایش قیمت مسکن هیچ 
ارتباطی به نرخ اجاره  بها ندارد و با استفاده از کمیته 
ملی تعیین افزایش نرخ اجاره بها شــاخص های این 

بخش را شفاف خواهیم کرد.
این مقام مســئول در وزارت راه و شهرسازی با 
اعلام اینکه برنامه مذکور فقط برای امســال نیست، 
اظهار کرد: این برنامه در سال های آینده نیز اجرایی 
می شود مانند میزان افزایش حقوق کارگران که معمولا 

اواخر اسفند هر سال درباره آن تصمیم گیری می شود.
گفتنی اســت وزارت راه و شهرســازی در دوره 
مسئولیت عباس آخوندی در حوزه تولید مسکن دچار 
انفعال عجیبی شد به طور مثال آخوندی در روز تودیع 

خود گفت افتخار می کنم حتی یک خانه نساختم!
او همچنین برای اخذ مالیات از خانه های خالی 
نیز اقدام خاصی نکــرد و حتی با وجودی که ظاهرا 
مقرر شده بود این وزارت خانه سامانه ای برای تعیین 
خانه های خالی راه اندازی کند اما عباس آخوندی تا 

روز آخر هم هیچ اقدامی در این باره نکرد.

یک مسئول در وزارت راه و شهرسازی:

باید از ابزارهای مالیاتی برای بازار اجاره بها استفاده کنیم

سخنرانی
در دهه ســوم ماه رمضان و تقارن آن با شــهادت اسطوره عالم 
خلقت و انســان کامل حضرت علی)ع( شــب ها یک ساعت بعد 
از افطــار در مســجد علی ابن ابیطالــب)ع( واقــع در تهرانپارس 
خیابــان جشــنواره مقابــل فرهنگســرا نماز جماعــت اقامه و 
بعــد از نماز از ســخنرانی دانشــمند محترم 

 حجت الاسلام والمسلمین فرقانی 
خراسانی بهره می بریم.

الاحقر سید محمود موسوی- امام جماعت مسجد

 رئیس سازمان حمایت از مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان از کشف سردخانه هایی خبر 
داد که مقادیــری بیش از 3۰۰ تن خرما را در 

خود انبار کرده بودند. 
عباس تابش در گفت وگو با خبرگزاری تســنیم 
اظهار داشت: از چند ماه پیش از ماه مبارک رمضان، 
ما در توافق با مسئولان و دستگاه های مرتبط با این 
بخش، توافق کرده بودیم در صورت تامین خرمای ماه 
مبارک رمضان، ممنوعیتی برای صادرات خرما اعمال 
نشود ولی متاسفانه این اتفاق نیفتاد و در بازار دچار 
مشکلاتی شدیم که باعث شد قیمت خرما بالا رود.

وی افزود: متاسفانه برخی سردخانه هایی که با 
استفاده از تسهیلات دولتی احداث شده بودند بجای 
آنکه در شرایط خاص در خدمت شهروندان باشند و 
در پیچ تولید، در زمان نیاز به درد مصرف کنندگان 

بخــورد، در زمان کمبود خرما، به محلی برای انبار 
خرما تبدیل شده بود و بر همین اساس اقدام به تعزیر 

تعدادی از این سردخانه ها کردیم.
رئیس سازمان حمایت از مصرف کنندگان ادامه 
داد: همکاران ما در بازرسی های خود سردخانه هایی 
را شناســایی کردند که مقادیری بیش از 300 تن 

خرما را در خود انبارکرده بودند.
 برهمین اساس پرونده این سردخانه های متخلف 
به تعزیرات معرفی شد و با حکم قضایی، بخشی از 
خرماهای انبار شده نیز به حراج گذاشته و در اختیار 

مردم قرار گرفت.
به گفته تابش، ما به صورت شبانه روز در سطح 
بازار حضور خواهیم داشت و شدیدترین برخوردها را 
با هرگونه سودجویی در قالب احتکار و گرانفروشی و 

عدم عرضه کالا خواهیم داشت.

وی اضافه کرد: اصناف مکلف هستند که اجناس 
و کالاهای خود را با فاکتور خریداری کنند و با فاکتور 
بفروشند و اگر فاکتور خرید و فروش نداشته باشند و 
تخلفی در این میان رخ داده باشد، تمام مسئولیت 
بر عهده آخرین حلقه که اصناف هستند خواهد بود 

و نباید جای گله گذاری باقی باشد.
رئیس سازمان حمایت از حقوق مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان با بیان اینکه دارا بودن فاکتور خرید 
و فروش برای اصناف باعث می شود تا حلقه های قبلی 
گرانفروشی مشخص شود و بازرسی ما در طول کل 
فراینــد اتفاق بیافتد گفت: مــا در روزهای اخیر بر 
اساس اسناد و مدارکی که به دست آوردیم، چندین 
مرغــداری را به دلیل گرانفروشــی و عرضه مرغ با 
قیمت گرانتر از قیمت مصوب در بازار تعزیر کردیم.
تابش ادامه داد: این یعنی سازمان حمایت تنها 

با اصناف و واحدهای صنفی طرف نیســت بلکه اگر 
واحدهای تولیدی هم از سر منشأ، ضوابط و شرایط 
هیئت تعیین و تثبیت قیمت را رعایت نکند، با آن 

هم برخورد خواهیم کرد.
وی در خصوص تخلفات کارخانجات کشــت و 
صنعت نیشکر در هفته ها و ماه های گذشته که باعث 
تشدید مشکلات در بازار شکر شد نیز گفت: به دنبال 
بازرسی های ما کارخانجات کشت و صنعت بزرگی 
از جمله کشت و صنعت دهخدا، فارابی، امیرکبیر و 
کارون، به دلیل احتکار، گران فروشی و عدم عرضه 
شکر به میزان 110 میلیارد تومان تعزیر شدند و با 
حکم قاضی پرونده، این شرکت ها تا پنج برابر این 
رقم یعنی 550 میلیارد تومان می توانند جریمه شوند 
و امیدواریم با برخورد قاطع با هرگونه تخلف، فضا را 

برای هرگونه تخلف ناامن کنیم.

کوتاه اقتصادی

* به نوشته سایت بنکر، خبر پرداخت وام 1400میلیاردتومانی به یک سهامدار 
بانک خصوصی صحت ندارد.به گزارش این سایت ، کل وامی که هلدینگ و 
شرکت های وابسته به فرد مذکوردریافت کرده 174 میلیارد تومان بوده که 
در طول 1۸ سال دریافت شده و بیش از 225 میلیارد تومان هم بازپرداخت 
کرده اســت.برخی از یافته های جدید حاکی از آن است که سهامدار مورد 
اشاره در خبر مذکور از پیمانکاران صنعت راه و ساختمان است و پروژه هایی 
همسو با برنامه های توسعه ای کشور، در دولت های مختلف اجرا و به اتمام 
رسانده که از جمله می توان به اتوبان قم – کاشان، راه آهن اصفهان – شیراز، 
راه آهن قزوین – رشت، پل های خاص دریاچه سد کارون 3، سدهای آزاد، 
تالوار و ارسباران و همچنین انبوه سازی های بهره برداری شده مسکن مهر 
اشاره نمود.بررسی ها نشان می دهد نامبرده تاکنون از هیچ پروژه ای خلع ید 
نشده و در حال حاضر نیز با توجه به پروژه های اجرا شده در زمره طلبکاران 
دولت قرار داشته است.همچنین با توجه به حضور بانک مذکور در بازار سرمایه 
 و امکان دسترســی به اطلاعات مالی آن در سامانه کدال، بررسی ها نشان
 می دهد سهامدار یاد شده از سال 1391 به بعد هیچ گونه تسهیلات جدیدی 
از بانک مورد اشاره دریافت ننموده و نیز مجموع رقم تسهیلات دریافتی وی 
در سنوات قبل نیز بسیار کمتر از رقم یاد شده می باشد. مطابق صورت های 
مالی منتشره و نیز الزام بانک به شفافیت اطلاعاتی از سوی نهادهای ناظر، 
تمامی تســهیلات ارائه شده به افراد حقیقی و حقوقی وابسته در چارچوب 

قوانین و دستورالعمل های بانک مرکزی بوده است.
* یک شرکت لبنی دیروز قیمت شیر کم چرب )۱/۵ درصد چربی( 
را ۸۰۰ تومان در هر بطری یک لیتری افزایش داد.به گزارش فارس، 
شــرکت لبنی »ک« که پیش از این به                                                                                                                                                  بطری شیر کم چرب را ۴۴۰۰ 
تومان عرضه می کرد، دیروز قیمت ۵۲۰۰ تومان را روی بطری ها درج 
کرده اســت. این شرکت لبنی قیمت شیر پرچرب را کیلویی ۵۵۰۰ 
تومان عرضه می کند.افزایش خودســرانه قیمت لبنیات از سوی 
شــرکت های لبنی همواره وجود داشته و آنها خود را در قید و بند 
قانون و مصوبات تنظیم بازار نمی دانند. ستاد تنظیم بازار حدود ۶ 
ماه پیش قیمت ۴۴۰۰ را برای آنها اعام کرده بود، اما آنها زیر بار این 
مصوبات قیمت ها نمی روند. هفته پیش سازمان تعزیرات حکومتی ۴ 

شرکت لبنی را به دلیل تخطی از قیمت مصوب جریمه کرد.
* بــه گفته مدیرکل دفتر حمل کالای ســازمان راهداری روزانه به صورت 
میانگیــن 3000 کامیون عملیات خروج کالا از بندر امام را انجام می دهند 
که از این تعداد 1۸00 کامیون کار حمل کالاهای اساسی را بر عهده دارند.
* بررســی ها نشــان از آن دارد که با وجود افزایش ارزش طا در 
بازارهای جهانی به واسطه کاهش ارزش دلار در بازار داخلی، قیمت 
طا و انواع سکه روند نزولی به خود گرفته اند.محمدرضا کشتی آرای 
در گفت وگو با ایسنا، در رابطه با وضعیت یک هفته گذشته بازار طا و 
سکه گفت: در یک هفته گذشته قیمت انواع سکه و طا نزولی بوده 
و شرایط به گونه ای رقم خورد که هر قطعه سکه تمام با کاهش ۲۲۰ 
هزار تومانی روبه رو شود.این کارشناس بازار طا و سکه بیان کرد: 
در هفته مد نظر ارزش اونس جهانی با افزایش ۵ دلاری مواجه شد 
اما به واسطه کاهش ارزش دلار در بازار ایران، ارزش طا و انواع سکه 

روند نزولی به خود گرفتند.
* رئیس اتحادیه ابزار فروشان گفت: صنعت ابزارآلات نیاز به حمایت دولت 
دارد تا داشــته های خود همچون تامین 5 تا 10 درصدی بازار را ارتقا دهد 
 و از ســوی دیگر به تولیــد محصولات فناوری محــور روی بیاورد.فریدون 
غمام نو در گفت وگو با ایسنا درباره شرایط بازار ابزارآلات در سال »رونق تولید« 
گفت: برای تولید ابزار آلات و پاسخگویی به نیاز بازار در راستای عدم نیاز به 
بازارهای وارداتی باید کارخانه های به روز در کشور دایر شود؛ به طور مثال تا 
به امروز دریل با کیفیت و به روز در ایران تولید نشده است.وی یادآور شد: 
بــرای احداث کارخانه های به روز در ایران نیاز به ســرمایه گذاری و انتقال 
تکنولوژی احساس می شود که دولت می تواند با تجمیع سرمایه این مهم را 
محقق کند.غمام نو ادامه داد: در زمینه آچار تولید داخلی تنها 5 تا 10 درصد 
نیاز بازار را تأمین می کند و مابقی نیاز بازار از طریق واردات تأمین می شود.

رئیس سازمان حمایت از مصرف کنندگان اعام کرد

احتکار 300 تن خرما در برخی سردخانه های کشور

دبیر انجمن صنفی قند و شکر گفت: بخش خصوصی طی چهار 
روز، حدود ۶۰ هزار تن شکر از هند وارد کرده است.

 بهمن دانایی در گفت وگو با خبرگزاری مهر با اشاره به پهلوگیری کشتی 
حامل 33 هزارتن شکر در بندر امام و اینکه آیا وارداتی که در حال انجام است 
منجر به کاهش نرخ این کالا خواهد شد؟ گفت: حتماً همین طور خواهد بود و 

در روزهای آینده شاهد کاهش نرخ این کالا در بازار خواهیم بود.
وی اضافه کرد: در حال حاضر حدود سه تا چهار کشتی متعلق به شرکت 
بازرگانی دولتی، در حال تخلیه است و دو کشتی نیز متعلق به ما است. ضمن 

اینکه شرکت بازرگانی دولتی، چند کشتی نیز در راه دارد.
دبیر انجمن صنفی قند و شکر با بیان اینکه هفته آینده نیز دو الی سه 
کشتی حامل شکر وارد کشور می شود، افزود: کارخانجات قند حدود ۸00 

هزار تن ثبت سفارش انجام داده اند که به تدریج وارد کشور می شود.
دانایی افزود: روز ســه شنبه گذشــته نیز یک کشتی متعلق به بخش 
خصوصی وارد کشــور شده، شب چهارشنبه نیز یک کشتی پهلو گرفته که 

هر دوی این کشتی ها متعلق به بخش خصوصی و از هند وارد شده است.
وی با بیان اینکه کشتی هایی که از هند می آیند نسبت به کشتی هایی 
که از برزیل می آیند کوچک تر هستند، اضافه کرد: دو محموله ای که اخیراً 
وارد کشور شده اند حامل 60 هزار تن شکر هستند.این فعال بخش خصوصی 
با اشاره به اینکه در حال حاضر نیز هیجانات بازار مقداری فروکش کرده است، 
گفت: قیمت شکر با بسته بندی 900 گرمی هنوز بالاست اما نرخ شکر فله 
فروکش کرده و در برخی مراکز شهر، مغازه ها این شکر را کیلویی تا 3500 
تومان هم می دهند که توزیع مویرگی دولت نیز در این زمینه بسیار مؤثر بوده 
است.دانایی اضافه کرد: علاوه بر وارداتی که درحال انجام است، کارخانجات 
نیشکر نیز در حال تولید هستند و چغندر پاییزه نیز در حال برداشت است.
وی با اشــاره به مشــکلات بوجود آمده برای حمل چغندر کشاورزان 
خوزســتانی، افزود: متأسفانه این مسئله گرفتاری های زیادی برای ما ایجاد 

کرده و مکاتبات بسیاری برای رفع آن انجام داده ایم.
دبیر انجمن صنفی قند و شکر توضیح داد: در بنادر بار بسیار زیاد است 
از طرفی برداشــت گندم نیز در حال انجام است بنابراین کامیون ها در آنجا 
مشــغول هستند و در خوزستان کامیون به شدت کم است.دانایی افزود: در 
حالی که چغندر یک موجود زنده است و اگر مقداری دیر شود از بین می رود 
ما از وزارت جهاد کشاورزی، وزارت راه و شهرسازی و استانداری خوزستان 
درخواســت کرده ایم فوراً به این مسئله رســیدگی کنند.وی درباره اینکه 
گفته می شــود قیمت حمل و نقل نیز در خوزستان به شدت افزایش یافته 
است، خاطرنشان کرد: معمولاً وقتی تعداد کم باشد، تعدادی هم که هستند 
نرخ های حمل را بالا می برند که مســئولان باید به این مسئله هرچه سریع  
تر رســیدگی کنند.گفتنی است، ورود شکر به بازار به عنوان یک کالای پر 

مصرف ماه رمضان، در حالی رخ می دهد که این ماه در حال پایان است!

دبیر انجمن صنفی قند و شکر خبر داد
 واردات 60 هزار تن شکر 

در 4 روز

پس از چند سال لجبازی دولت برای کنار 
گذاشتن کارت سوخت و طرح سهمیه بندی، 
خبرگزاری حامی دولت گزارش داد که احیای 
کارت سوخت بدون اجرای نظام سهمیه بندی 
لذا  باشد  نتیجه مثبتی دربرداشته  نمی تواند 
باید کم کم به ســمت ســهمیه بندی بنزین 

حرکت کرد.
به گزارش ایسنا، برای جلوگیری از قاچاق بنزین، 
سناریوهای مختلفی روی میز دولت و مجلس نشینان 
قرار گرفته که مهم ترین آن بازگشت کارت سوخت 
و در پی آن سهمیه بندی بنزین است. در این راستا، 
زمســتان سال گذشته بود که شرکت ملی پالایش 
و پخــش فرآورده های نفتی اعلام کرد بازگشــت 
کارت ســوخت جدی اســت و از مالکان خودرو و 
موتورسیکلتی که فاقد کارت سوخت بودند خواست 

تا برای دریافت کارت سوخت المثنی اقدام کنند.
پرونده ثبت نام کارت سوخت بدون الزام استفاده 

از آن و با عدم اجرای ســهمیه بندی بنزین در سال 
گذشته بسته شد اما در هفته های گذشته در حالی 
که امکان ثبت نام برای دریافت کارت سوخت المثنی 
مجدداً فراهم شد، زمزمه های سهمیه بندی بنزین نیز 
به گوش رسید. موضوعی که حواشی زیادی را در پی 
داشت و درنهایت بهروز نعمتی - سخنگوی هیأت 
رئیسه مجلس شورای اسلامی - اعلام کرد هیچ گونه 
افزایش قیمت بنزین نخواهیم داشت و احیای کارت 
سوخت تنها برای ساماندهی بنزین است و مصرف 

آن هم سقفی ندارد.
در این باره، مدیر پیشــین ســامانه هوشمند 
سوخت، با تاکید بر این که استفاده از کارت سوخت 
بدون سهمیه بندی تأثیری در جلوگیری از قاچاق 
ندارد، گفت: در صورت اجرای ســهمیه بندی باید 
تعداد دفعات ســوختگیری که در حال حاضر سه 
مرتبه و حداکثر 60 لیتر در روز است، کاهش یابد 
چراکه استفاده از کارت سوخت، بدون سهمیه بندی 

معنی ندارد و تنها برای ارائه آمار و مســائل جانبی 
به کار خواهد آمد لذا باید این مساله مورد بازنگری 

قرار گیرد.
عبدالرضا امینی با اشــاره به راهکارهای کاهش 
قاچاق ســوخت، اظهار کرد: در حال حاضر مصرف 
سوخت نســبت به تولید همخوانی دارد اما ممکن 
است گاهی اوقات در فصل مسافرت میزان مصرف 
افزایش یابد؛ با این وجود، بازگشــت کارت سوخت 
هزینه زیادی دارد چراکه آماده ســازی سیســتم، 
نگهــداری و تعمیــرات آن هزینــه و کش و قوس 

فراوانی دارد.
وی با بیان این که می توان مناطقی را مشــمول 
استفاده از کارت ســوخت کرد که قاچاق در آنجا 
بیشــتر اتفاق می افتد، گفت: اما در نهایت موضوع 
سهمیه بندی باید اجرا شود و ممکن است به مرور 
به این سمت حرکت کنیم. نباید کارت سوخت بدون 

در نظر گرفتن تمام ابعاد کار حذف شود.

به گفته مدیر پیشین سامانه هوشمند سوخت، 
در ســال 13۸4 که طرح استفاده از کارت سوخت 
مطرح شــد، کســی فکر نمی کرد که این سیستم 
راه اندازی شود و مردم نیز به این روش عادت کرده 

بودند و بسیاری از کارها سر و سامان یافته بود.
گفتنی است پس از اجرای طرح سهمیه بندی و 
کارت سوخت، هم میزان مصرف تا حدودی کنترل 
شــد و هم قاچاق سوخت به خارج کاهش یافت، با 
این حال بعد از روی کار آمدن دولت روحانی، وزارت 
نفــت با لجبازی به مخالفت با این طرح پرداخت و 
هزینه بسیاری را در این سالها به کشور تحمیل کرد. 
با این وجود پس از رکوردشــکنی مصرف و قاچاق 
سوخت در سالهای اخیر، دولت ناچار به احیای این 
طرح شــده است و بیژن زنگنه بدون عذرخواهی و 
بازخواست نسبت به هزینه این لجبازی چندساله، 
در حــال احیــای کارت ســوخت و احتمالا نظام 

سهمیه بندی است.

کارشناس اقتصادی:

احیای کارت سوخت بدون اجرای سهمیه بندی معنی ندارد

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
اعلام کــرد 67 هزار میلیارد تومان از یارانه ســوخت 
 به دهک های پر درآمد می رســد، در حالی که ســه 
دهک های کم درآمد تنها سه هزار میلیارد تومان است.

ســید محمد حسینی شــاهرودی، در گفت وگو با 
باشــگاه خبرنگاران جوان گفــت: این نماینده مجلس 
شــورای اســلامی تصریح کرد: دولت باید مردم را در 
مدیریت یارانه ها دخیل کرده و تمرکز بیشــتری برای 
توزیع و نحوه توزیع یارانه ها داشته باشد، به طور مثال 
سالانه بیش از 123 هزار میلیارد تومان یارانه سوخت 
پرداخت می شــود که تنها سه هزار میلیارد تومان آن 
بــه دهک پایین و 67 هزار میلیــارد آن به دهک های 
پردرآمد می رسد که به هیچ عنوان شیوه مناسبی برای 

توزیع عدالت نیست.
وی با اشاره به میزان کل یارانه پرداختی افزود: رقم 
900 هزار میلیارد تومان یارانه رقم کمی نیست و توزیع 
آن می تواند قسمت اعظمی از مشکلات افراد کم درآمد 
را رفع کند، منتهی مشکل اساسی دولت در نظام توزیع 
است. شیوه توزیع یارانه ها در ایران بدترین نوع به نوبه 

خود است و منجر می شود تا به جامعه هدف نرسد.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: امسال دولت 

14 هزار میلیارد دلار بودجه برای تخصیص برای تهیه 
کالا های اساسی کنار گذاشته است که تجربه سال قبل 
نشان داد این شیوه نمی تواند قشر کم درآمد و ضعیف 
جامعه را در برگیرد و بازهم اقشار پردرآمد از این موضوع 

بهره بیشتری می برند.
حسینی شاهرودی عنوان کرد: کشور های بزرگی در 
دنیا در حال حاضر بنابر حمایت اقشار ضعیف جامعه در 
حال پرداخت یارانه هستند و درصد بالایی هم به هدف 

خود رسیده اند، ولی نظام یارانه ای ما به علت تنش های 
اقتصادی موجود تا حدودی هدف پرداخت یارانه را گم 

کرده است.
احسان خاندوزی، کارشناس اقتصادی هم در این 
رابطه اظهار داشــت: نظام یارانه ای کشــور با مشکل 
توزیع عادلانه مواجه است به زبانی دیگر دولتمردان ما 
با چشم های بسته یارانه را در جامعه توزیع می کنند و 
نمی بینند که آیا جامعه هدف از آن بهره برده است یا نه!

وی افــزود: این روند کورکورانه توزیع یارانه در هر 
دو بخش یارانه نقدی و غیر نقدی مشهود است چنانچه 
می بینیم افراد پردرآمد همچنان در صف دریافت یارانه 
نقدی ایســتاده اند و دولت قدرتی برای حذف این افراد 

را ندارد.
خاندوزی ادامه داد: راهکار عملیاتی که می تواند نظام 
یارانه ای کشور را به نظم و توزیع عادلانه بازگرداند، ایجاد 
نوعی نظام پرداختی یا قیمت گذاری  تبعیضی بین اقشار 
مختلف جامعه اســت، به طور مثال در مصرف آب باید 
بین مشــترکان پر مصرف و کم مصرف جامعه در نوع 
پرداخت بهای آب تبعیضی قائل شد. فردی که بیشتر 

مصرف می کند باید هزینه بیشتری پرداخت کند.
وی در پاسخ به این سوال که چگونه می توان افراد 
پر درآمد را شناســایی کرد، گفت: زنجیره عظیمی از 
داده که توسط سازمان های امور مالیاتی، برنامه و بودجه 
کشور، ثبت اسناد ملی، تامین اجتماعی و غیره در اختیار 
وزارت  کار قرار می گیرد، این اجازه را به سازمان مربوطه 
می دهد تا بتواند افراد را براساس درآمد ها طبقه بندی 
کند. این طبقه سال هاست در اختیار دولت ها قرار دارد، 
اما استفاده از آن برای تصمیم گیری در حوزه یارانه ها 

به خوبی صورت نگرفته است.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

ثروتمندان 22 برابر فقرا از یارانه سوخت بهره می برند

سازمان جهانی خواروبار و کشاورزی سازمان 
ملل با اشاره به خودکفایی ۹۶ درصدی ایران در 
تولید انواع گوشت،کل تولید گوشت ایران طی سال 
جاری را 3 میلیون و ۸۲ هزار تن پیش بینی کرد.

به گزارش تســنیم، ســازمان جهانــی خواروبار و 
کشاورزی سازمان ملل در جدیدترین گزارش خود موسوم 
به چشــم انداز غذایی جهان از خودکفایی 96 درصدی 

ایران در تولید گوشت خبر داد.
این نهاد بین المللی پیش بینی کرده اســت تولید 
انواع گوشت در ایران طی سال جاری به 3 میلیون و ۸2 
هزار تن برسد. کل مصرف گوشت ایران طی این سال 3 
میلیون و 22۸ هزار تن پیش بینی شده است که بر این 
اساس 96 درصد گوشت مصرفی کشور در ایران تولید 
شــده و تنها نیاز به واردات 4 درصدی یعنی 146 هزار 

تنی در این سال است.
تولید انواع گوشت در ایران طی سال قبل 3 میلیون 
و 5۸ هزار تن اعلام شــده بود که بر اساس پیش بینی 
فائو در سال جاری تولید گوشت ایران به میزان 24 هزار 

تن افزایش می یابد.
بر اساس این گزارش تولید گوشت گوساله از 490 
هزار تن در ســال قبل به 494 هزار تن در سال جاری 

افزایش خواهد یافت، اما تولید گوشت گوسفند از 355 
هزار تن در ســال قبل به 353 هزار تن در سال جاری 

کاهش پیدا می کند.
بر اساس پیش بینی فائو تولید گوشت مرغ در ایران 
طی امسال یک درصد افزایش پیدا می کند و از 2 میلیون 
و 196 هزار تن در ســال قبل به 2 میلیون و 21۸ هزار 

تن در سال جاری افزایش می یابد.

فائو: ایران در مرز خودکفایی تولید گوشت قرار دارد


